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Lenka Horáková

Více než tisícovku srdeč-
ních operací a  přes stovku 
transplantací orgánů provede 
ročně Centrum kardiovasku-
lární a transplantační chirurgie 
v Brně (CKTCH). 

Současné kapacity v  cen-
tru města už ale nedostaču-
jí, proto vzniká v  Bohuni-
cích za 2,4 miliardy zcela 
nový objekt. Hotovo má být
v příštím roce.

Centrum je samostatnou 
organizací ministerstva zdra-
votnictví. Nyní je v  pronájmu 
v  areálu Fakultní nemocnice
u sv. Anny v centru města, kde 
už ale kapacita nestačí. Proto 
se staví nová budova v  areálu 
Fakultní nemocnice Brno v Bo-
hunicích mezi psychiatrickou 
klinikou a  místem, kde se má 
stavět nová porodnice.

Málo místa je jeden z důvodů 
nové stavby. „Stávající prostory 
ve Fakultní nemocnici u  svaté 
Anny již neumožňují další roz-
šíření, přestože počet pacientů 
i  nároky na specializovanou 
péči výrazně rostou,“ upozornil 
ředitel centra Petr Němec.

Dalším faktorem jsou nevy-
hovující podmínky. „Napří-
klad transplantační oddělení 

má nyní pouhých 230 metrů 
čtverečních, přestože optimální 
plocha by měla být téměř dvoj-
násobná,“ řekl Němec. Pouká-
zal na to, že chyb ějí například 
izolační boxy pro imunosupri-
mované pacienty, tedy s potla-
čenou imunitou, nebo odpoví-
dající zázemí pro návštěvy.

Za vhodné ředitel nepovažu-
je ani podmínky pro personál. 
„Stávající prostory nejsou vy-
hovující ani pro zdravotnický, 
nezdravotnický personál a  pro 
technicko-hospodářský perso-
nál. Přesun do nového areálu 
je proto nezbytným krokem 
k  dalšímu rozvoji špičkové 

péče v  oblasti kardiovaskulár-
ní a  transplantační medicíny,“ 
řekl ředitel.

Náklady na stavbu nové-
ho centra v  Bohunicích činí 
2,4 miliardy korun a pokryje je 
zčásti dotace z  Evropské unie, 
zčásti státní rozpočet a  zbytek 
centrum.

Podzemní podlaží budou 
sloužit jako parkovací a technic-
ké zázemí nejen pro CKTCH, 
ale i  pro budoucí porodnici. 
Nadzemní část objektu, která 
bude mít celkem sedm podlaží, 
bude sloužit výhradně centru. 
„Do 6.  března bude dokončen 
strop druhého podzemního pod-

laží a do 5. dubna je plánováno 
dokončení stropu prvního pod-
zemního podlaží, což předsta-
vuje jeden ze zásadních milníků 
výstavby,“ uvedla mluvčí centra 
Silvie Fialová.

V březnu se pracuje také na 
venkovní splaškové a  dešťové 
kanalizaci. Centrum by mělo 
být hotové v  prvním kvartá-
lu příštího roku, kdy se počítá 
i s přesunem do nového sídla.

„Nová budova nabídne 
125 lůžek, což představuje na-
výšení o  35 lůžek. Významně 
to přispěje ke zlepšení dostup-
nosti péče a  efektivnější orga-
nizaci hospitalizací pro naše 
pacienty,“ zdůraznil ředitel 
centra Petr Němec.

Další sál zkrátí 
čekací dobu

Další operační sál navíc 
umožní zkrácení čekacích dob 
na kardiovaskulární operace, 
na které pacienti čekají týdny 
až měsíce.

„Zároveň poskytne prostor 
pro další rozvoj transplantač-
ního programu, například v ob-
lasti transplantací jater,“ pozna-
menal ředitel. K dispozici bude 
i  moderní zázemí pro rozvoj 
medicínských inovací.

Centrum je jedním ze dvou 
v  České republice, které dělá 
transplantace srdce a  jater. Lé-
kaři každý rok provedou asi 
1100 srdečních operací a 130 až
140 transplantací orgánů, z  to-
ho zhruba ve 30 případech jsou 
to transplantace srdce, v 50 ja-
ter a v 60 ledvin.

Nové centrum pomůže více pacientům
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Budoucí podoba nov é budovy Centra kardiovaskulární a transplantační chirurgie. Vizualizace CKTCH

Budoucí architekti navrh-
li podobu moderní expozice 
ledních medvědů v  brněnské 
zoo. Výstavu nejzajímavějších 
studentských prací, včetně 3D 
modelů, si zájemci mohou pro-
hlédnout do 28.  března v  pro-
storách Urban Centra na brněn-
ské Staré radnici. Návštěvníci 
se dozv ědí také o  aktuální si-
tuaci ledních medvědů ve volné 
přírodě, jejich ohrožení a  zá-
chraně i  o  tom, jak může ve-
řejnost přispět k obnově chovu 
ledních medvědů v zoo.

Pro zahradu jsou to ikonic-
ká zvířata. Jako jediná zoo
v  Evropě odchovala pět mlá-
ďat. Jde o potomky medvědice 
Cory, kterou má zoo dosud, 
a  jejího partnera Umcy, jenž 
v  uplynulých letech uhynul. 

Letos je v  plánu rozšíření ex-
pozice s Corou, ale to bude jen 
první krok. Časem by se mohla 
zcela zrekonstruovat.

Proto Zoo Brno připravila ve 
spolupráci se zástupci Fakulty 
stavební Vysokého učení tech-

nického unikátní výstavu stu-
dentských návrhů nové expo-
zice. Vzniklo přitom i  několik 
zajímavých architektonických 
návrhů, které mohou být inspi-
rací pro další úpravu domova 
mědvědů. (vtk)

Medvědům navrhli moderní bydlení
Radnice v  Polné na Jihlav-

sku dá letos zjara vybudovat 
podzemní kontejnery na třídě-
ný odpad na centrálním Hu-
sově náměstí. Budou sloužit 
místo venkovních nádob, kte-
ré tam teď stojí a občas kolem 
nich bývá nepořádek. Sdělil to 
starosta Jindřich Skočdopole 
(nestraník). V  Polné to budou 
první podzemní kontejnery
na odpad, na Vysočině už je má 
například krajská Jihlava.

Vytvoření podzemních kon-
 tejnerů v Polné bude stát 2,2 mi-
 lionu korun, město na akci do-
stalo dotaci 1,3 milionu korun. 
„Věřím, že se zlepší životní 
prostředí a čistota na náměstí,“ 
uvedl starosta. Jestli v budouc-

nu přibudou ve městě i  jiná ta-
ková schovaná místa na odpad, 
je podle něj i  otázka peněz. 
V Polné bydlí okolo 5300 lidí.

Ve středu padesátitisícové 
Jihlavy slouží řadu let podzem-
ní kontejnery na odpad na Ma-
sarykově náměstí, v  Židovské 
ulici a na křížení ulic J. Masa-
ryka a Bezručova. (ČTK, zr)

Polná schová kontejnery 
na odpad pod zem

Jeden z modelů nové expoz ice. Foto Zoo Brno
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 Listí nepálit
Pálit listí, trávu a další rost-

linný odpad už v  brněnských 
zahrádkách není možné. Za-
stupitelé města zrušili vyhláš-
ku, která dny, kdy ho lidé pálit 
mohli, stanovovala. Vyhláška 
vycházela ze zákona o ochraně 
ovzduší, byla ale v  rozporu se 
zákonem o  odpadech. Biood-
pad lze v  Brně vozit do sběr-
ných středisek. (zr)

 Přeměna k výročí
Humpolec investuje přes 

sedm milionů korun do pře-
měny národopisné expozice 
Muzea dr. Aleše Hrdličky. 
V  původní podobě je přes 
20 let. Modernizace byla při-
pravov ána k letošnímu 130. vý-
ročí vzniku muzea. (zr)
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